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گزارشی از تخلف 
احزاب نداشتیم

دبیر کمیسیون ماده ۱۰ احزاب با 
بیان اینکه توقع داریم نقش آفرینی و 
اثرآفرینی احزاب و گروه های سیاسی 
را بیشتر مشاهده کنیم، گفت: در 
انتخابات اخیر گزارشی از تخلف احزاب 
نداشتیم. حمزه امرایی گفت: تشکیل  
جبهه شورای هماهنگی اصولگرایان 
قم متشکل از حزب اسلامی قانون، 
جامعه اسلامی زینب و انجمن اسلامی 
فرهنگیان قم به مدت یکسال به اطلاع 
کمیسیون رسیده و فعالیت آنها  بلامانع 
است. اگر این جبهه  بعد از یکسال 
بخواهد ادامه فعالیت داشته باشد، باید 
درخواست تمدید به دبیرخانه ماده 
۱۰ احزاب بدهد. وی  درباره حق رأی 
نمایندگان از سوی احزاب خاطرنشان 
کرد: مطابق قانون احزاب مصوب سال 
۹۵، کمیسیون ۷ عضو دارد. نماینده 
دادستان کل، نماینده رئیس قوه قضائیه، 
معاون سیاسی وزیر کشور، دو نماینده از 
مجلس و دو نماینده از احزاب که در حال 
حاضر نمایندگان دبیران کل احزاب 
حق رأی ندارند و هرگاه قانون تغییر 
کند و حق رای به آنها داده شود، ما هم 
آن را اجرایی خواهیم کرد. وی درباره 
پرداخت یارانه به احزاب گفت: آخرین 
یارانه پرداختی مربوط به سال۹۷ بوده 

است اما پیگیری ها انجام شده است. 

وزیر خارجه کشورمان گفت: به رغم 
تلاش های ما و همکاری سازمان منع 
تسلیحات شیمیایی، هنوز دولت جدید 
آمریکا دست از سیاست شکست خورده 
دولت قبلی برنداشته و در تداوم اعمال 
تحریم های غیرقانونی مانع دسترسی 
جانبازان شیمیایی ما به دارو و تجهیزات 
پزشکی می گردد. محمدجواد ظریف 
افزود: جهان وامدار مردمان صلح دوست 
ایران و به ویژه ساکنان شهرهای سردشت، 
اشنویه و سایر شهرهای ایران و همچنین 
مردم مظلوم حلبچه است که زیر بمباران 
سلاح های شیمیایی صدام، فریاد تظلم 
جانبازان  و حضور  سردادند  خواهی 
شیمیایی ما در خاک اروپا، سبب تسریع 
مذاکرات منع تسلیحات شیمیایی و نهایتا 
انعقاد کنوانسیون منع سلاح های شیمیایی 
شد. وی ادامه داد:پیگیری های حقوقیِ 
دولتِ ایران از مجاری بین المللی جهت 
احقاق حقوق جانبازان معزز شیمیایی به 
دلیل فقدان اراده سیاسی دولت های غربی 
جهت سپردن عاملان، معاونان و مباشران 
حقیقی و حقوقی حملات شیمیایی مورد 
اشاره به دست عدالت و نیز نقائص و موانع 
موجود در نظام کیفری بین المللی معاصر، 

دشوار شده است.

ترکان حامی بزرگ 
جوانان و شرکت های 

دانش بنیان بود

رئیس دفتر رئیس جمهوری در 
صفحه شخصی خود در اینستاگرام با 
انتشار مستندی از اکبر ترکان نوشت: 
مرحوم اکبر ترکان عاشق ایران بود. در 
قلب او شعله های سرکش شوق برای 
توسعه ایران و آبادانی این مرز و بوم زبانه 
می کشید. محمود واعظی افزود: حالا که 
چهل روز از درگذشت این چهره خدوم 
و ارزشمند گذشته، فرصت مغتنمی 
است برای گرامیداشت یاد ایشان و 
تکریم خدمات و کارنامه گرانسنگ شان. 
نگاه عمیق و عالمانه ایشان به مسائل 
کشور و باورمندی عمیق به صنایع 
داخلی درست همان چیزی است ما 
برای اعتلای ایران به آن نیاز داریم. وی 
اظهار داشت: او حامی بزرگ جوانان، 
دانشمندان و شرکت های دانش بنیان 
بود. عضویتش در هیات امنای صندوق 
نوآوری و شکوفایی بسیار راهگشا و 
ارزشمند بود. بخشی از دیدگاه های وی 
درباره توسعه صنعتی کشور و حمایت از 
زیست بوم دانش بنیان در این مستند 
کوتاه درج شده است. اکبر ترکان در 
۲۶ اردیبهشت سال جاری در سن ۶۹ 
سالگی بر اثر بیماری کلیوی درگذشت.

سـرمقــاله

تناقض گفتاری میان مقامات ایران و آمریکا و حتی سایر 
طرف های برجام بدین جهت است که دیدگاه دو کشور نسبت 
به یک موضوع متفاوت است. ایران و آمریکا  با دو عینک متفاوت 
به موضوع نگاه می کنند. ایران معتقد است که آمریکا از برجام 
بیرون آمده و باید به برجام بازگردد و پروسه این بازگشت نیز 
مشخص و شسته و رفته است که تحریم ها را باید بردارد و 
ایران نیز به تعهدات خود عمل کند. ولی آمریکایی ها اینگونه 
فکر نمی کنند و از نظر آمریکا بازگشت به برجام دارای اهمیت 
نیست و آنها معتقدند که این مذاکرات باید گامی برای مذاکرات 
در حوزه  های دیگر هم باشد. یعنی آنها معتقدند که باید در 
حوزه های هسته ای، قدرت دفاعی و مسائل منطقه ای نیز 
مذاکره شود. طبیعی است که ایران این مسائل را نمی پذیرد و 
الان نیز توافقی که قبلا در 3 ماه با آژانس داشت و بعد یک ماه 
تمدید شد را نیز دیگر تمدید نکرده است. لذا اینطور که به نظر 
می رسد ایران عملا دیگر نمی خواهد پروتکل الحاقی را اجرا 
کند. در نتیجه طبیعی است که این مذاکرات به قسمت سخت 
ماجرا رسیده و دو طرف نیز می گویند که باید تصمیمات سخت 
اتخاذ شود. البته ایران می گوید زمانی که آمریکا از برجام بیرون 
آمد و ما همچنان به تعهدات خود پایبند ماندیم تصمیمات 
سخت را گرفته ایم و باید آمریکا تصمیم خود ا بگیرد و تحریم ها 
را بردارد. حال اینکه چه اتفاقی خواهد افتاد چندان نمی توان 
پیش بینی کرد و باید منتظر بود و دید که این روند مذاکراتی 
به کجا خواهد رسید. از طرفی عدم تمدید دوباره توافق ایران با 
آژانس روند مذاکرات را دشوار می کند اما اگر قرار بود که اتفاقی 
رخ دهد در این چهارماه نیز اتفاق می افتاد. لذا وقتی در چهار ماه 
طرفین نمی توانند به توافق برسند تمدید این توافق با  آژانس 
نیز چندان گره گشا نخواهد بود. اما اینکه چه اتفاقی می افتد 
شاید آمریکایی ها ادعا کنند  که ایران در حال ساخت سلاح های 
اتمی است و فشارهای تبلیغاتی را روی ایران افزایش دهند. این 
می تواند حتی درخواست برای ارجاع موضوع به شورای امنیت 
هم باشد ولی خب بازهم بستگی به رایزنی هایی دارد که ایران با 
اروپا و روسیه و چین انجام دهد. البته چندان نمی  توان مطمئن 
بود که واکنش طرف مقایل به این قضیه چه می تواند باشد اما 
آنچه مسلم است اینکه می تواند روند مذاکرات را دشوار تر کند. از 
طرف دیگر با تغییرات در دولت، تیم سیاست خارجی و احتمالا 
مذاکره کننده راهبرد کلان تغییر نمی کند چون این تصمیمی 
است که نظام گرفته و فارغ از اینکه دولت دست چه کسی باشد 
جهت گیری های کلان به قوت خود باقی است. آقای رئیسی 
نیز  تاکید کرده که برجام باید انجام شود و دولت وی نیز متعهد 
به اجرای این توافق است. البته ممکن است که تاکتیک های 
مذاکراتی متفاوت باشد. شاید تیم مذاکره کننده ای که ممکن 
است جایگزین تیم کنونی شود در تاکتیک ها به شیوه دیگری 
عمل کنند ولی کلیت ماجرا که آمریکا باید به برجام بازگردد، 
تمام تحریم ها را بردارد و راستی آزمایی و اعتمادسازی شود 
مسائل کلان نظام است و مجلس  و دولت در اختیار هر کسی 

باشد همین مسیر را دنبال خواهند کرد.

راهبردهایکلاندولتتغییرنمیکند

یـــادداشت

طرح مجلس برای فیلترینگ شبکه های اجتماعی و فضای 
مجازی از همین حالا شکست خورده است. عناوین زیبایی 
مانند صیانت از حقوق مردم و حفظ فضای مجازی همه تنها 
برای فیلتر کردن است. بالاخره این مجلس با این ترکیب برای 
اهدافی شکل گرفته است. یکی از این اهداف همان قوانین 
علیه برجام بود. معلوم نیست این نمایندگان دقیقا چگونه 
تصمیم می گیرند؟! با تعداد رای اندک مردم و با دیدگاه های 
خاص خود آن جا نشسته اند اما بدانیم که پیشرفت های 
علمی قابل جلوگیری کردن نیستند. هرقدر هم در طول 
تاریخ این چهره های علمی بلند پایه برای بیش از صد سال 
در مقابل پیشرفت های علمی روز با عناوینی چون سوغات 
غرب ایستاده اند، شکست خورده اند. مانند رادیو که در زمان 
ورود به ایران موضع گیری به همراه داشت و گوش دادن به 
آن حرام شد. مقاومت در مقابل بلندگو و با گذر زمان همین 
مسائل در خصوص تلویزیون و ویدئو و ماهواره هم ایجاد 
شد. در تمام این موارد کسی نمی پذیرفت که تمام اینها تنها 
بستری هستند که می توانند نتیجه مثبت یا منفی به بار آورند 
و به خودی خود باری ندارند. آنها نپذیرفتند و در نتیجه برای 
چندین سال به برخورد قهری با این مساله  پرداختند. هر 
چند که مردم در تمام این موارد بسیار اذیت شدند اما در آخر 
هم آنچه که مسئولان می خواستند عملی نشد. حال در مورد 
فضای مجازی نیز همه چیز در حال تکرار است. در خصوص 
این طرح جدید باید گفت فضای مجازی جزء پیشرفت های 
علمی است و نمی توان جلوی آن ایستاد و خلاف آب شنا کرد. 
برای مثال فیلترینگ تلگرام توسط یک بازپرس را داشتیم که 
تنها نتیجه اش رفتن پولی هنگفت در جیب شرکت های ارائه 
دهنده فیلترشکن بود. باید بدانیم که مردم در فضای مجازی به 
دنبال آگاهی پیدا کردن از اخباری هستند که در کشور با وجود 
رسانه های داخلی و انحصاری تک صدا از این امر محرومند. 
چراکه این رسانه ها صدای منتقدین را نیز منتقل نمی کنند. 
چنین نیست که اکثریت مردم در بیشتر مواقع به دیدن 
محتواهای نامناسب مشغول باشند. مردم در فضای مجازی به 
دنبال آگاهی پیدا کردن از مطالب روز و به روز بودن هستند. 
باید این موارد در طرح ها و تصمیمات لحاظ شود. علت دیگر 
این دست تصمیمات است که آنها مایل هستند که مردم را به 
بهشت ببرند. مردم هم حتی اگر متدین باشند و بخواهند به 
بهشت بروند، آزاد به انتخاب هستند و با این رویه کار درست 
نمی شود، چراکه مردم اعتماد خود را از دست داده اند. اینها 
همه در نهایت سبب شکاف میان خواست و زندگی مردم و 

تصمیمات مسئولان است.

طرحمجلسشکستخوردهاست

تاکیدبرضرورتهماهنگی
مجلسودولت

رئیس مجلس با بیان اینکه نخستین کار 
مجلس در این مسیر ممانعت از تولید قوانین 
بیشتر است، بر جلوگیری از ادامه این چرخه باطل 
تأکید کرد و گفت: در این مسیر معاونت قوانین 
مجلس باید لوایح و طرح ها را بررسی و ارزیابی 
کند و بگوید؛ به عنوان مثال در فلان موضوع 
قانون مشابه داریم لذا ایجاد یک قانون دیگر مانند 
آن ضرورتی ندارد. محمدباقر  قالیباف تاکید کرد: 
در مطرح کردن طرح ها در صحن مجلس نیز 
باید ضرورت ها را پیگیری کرده و فقط موضوعات 
اضطراری را در دستور کار مجلس گذاشت. رئیس 
مجلس با اعتقاد بر اینکه پروژه تنقیح قوانین بر 
ریل خودش افتاده است، گفت: اگر جلسات در 
این زمینه مرتبا تشکیل شود و تمامی روسای 
کمیسیون ها درگیر موضوع تنقیح شوند به یقین 
کار به خوبی پیش خواهد رفت. رئیس قوه مقننه 
بر ضرورت هماهنگی میان مجلس و دولت در 
حوزه های مختلف همچون »برنامه« و »تعیین 
کابینه« تأکید کرد و گفت: از آنجا که در روزهای 
حساس و سرنوشت سازی به سر می بریم باید به 

این موضوعات توجه ویژه تری داشت.

آمریکاسردرگمحمایت
یاعدمحمایتازاسرائیل

دبیر کل حزب موتلفه در نشست فوق العاده 
کنفرانس احزاب حامی مقاومت که به همت 
حزب موتلفه اسلامی برگزار شد، پیروزی اخیر 
فلسطینیان را فتح مبین عنوان کرد و اظهار 
داشت: بازتاب این پیروزی در سرزمین های 
اشغالی منجر به هراس اسرائیلی ها و امیدبخشی 
بعد  پیروزی  جشن  و  شد  فلسطینی ها  به 
از پذیرش آتش بس فتح مبین دیگری بود. 
.. بادامچیان گفت: تغییر نوع مبارزه از  . اسدا
سنگ به موشک باید گسترده تر شود و ایجاد 
ناامنی برای صهیونیست ها مرحله دیگر مبارزه 
است. هر جاسوس و خائن وابسته به اسرائیل 
باید دچار هراس شود. وی افزود: اکنون آمریکا 
سردرگم حمایت یا عدم حمایت از اسرائیل به 
دلیل بحران های موجود است. آنها می خواهند 
قبل از رفراندوم کلی در فلسطین از شرایط بهره 
ببرند و باید از این شرایط به گونه ای استفاده کنیم 
که ضرر اسرائیل و غرب برای آمریکا بیشتر شود.

درکلانشهرهاشاهد
میزانامیدکمتریهستیم

دبیرعالی جامعه روحانیت مبارز با قدردانی 
از کمیته ها، کارگروه ها و شبکه های اقشاری در 
شورای وحدت که در جریان حماسه ارزشمند 
۲۸ خرداد به میدان آمدند، گفت: از بعد خارجی 
خیلی تلاش شد تا با تحریم افکنی، ایجاد یأس 
و تردید، مشارکت مردم کاهش یابد و متاسفانه 
دلایل گوناگون داخلی دیگری چون کرونا و 
نارضایتی بخش هایی از جامعه موجب شد ما 
شاهد کاهش نسبی میزان مشارکت در این 
انتخابات باشیم که نباید از بررسی ابعاد این 
مساله و دلایل داخلی و محرک های خارجی آن 
غافل بود. مصطفی پورمحمدی  با ذکر این نکته 
که آمار نشان می دهد امیدواری هنوز در طبقات 
پایین بالاتر است، افزود: متاسفانه در کلان شهرها 
و جوامع نخبگانی ما شاهد میزان امید کمتری 
هستیم ولی وقتی به استان های محروم و آمار 
مشارکت آنها مراجعه می کنیم، می بینیم نرخ 

مشارکت در آنها بالاتر است. 

تاکیدبرمجازاتهای
جایگزینحبس

رئیس سازمان زندان ها گــفـــت: حضور 
قضات در زندان ها را در فرآیند اصلاح و تربیت 
مددجویان امری ضروری می دانم. چه بسا لازم 
است همکاران قضایی ما با حضور در زندان ها، 
همانند یک پزشک، روند درمانی محکومان و 
نتیجه تاثیرات نسخه درمانی را بررسی کنند. 
چنین  افزود:  حاج محمدی  محمدمهدی 
سرکشی ها و بازدیدهای مستقیمی می تواند 
درمواقع لزوم موجبات تجدیدنظر در احکام 
صادره را فراهم سازد. وی تأکید کرد: ۴۴ درصد 
از محکومان به طور مستقیم و ۲۶ درصد نیز 
غیرمستقیم مربوط به جرائم مواد مخدر هستند 
و این یعنی ۷۰ درصد آمار زندانیان کشور؛ در 
بسیاری از این پرونده ها می توان از مجازات 
جایگزین حبس استفاده کرد و حتما زندان مکان 

و درمان مناسبی برای معتادین نیست.

نبایدازاهدافوارزشهادورشویم
رئیس دیوان عدالت اداری با بیان اینکه نباید 
از اهداف و ارزش های نظام و انقلاب دور شویم، 
گفت: هر لحظه از زندگی و در هر موقعیتی، 
در  و  مدیون شهدا هستیم  را  زندگی خود 
مقاطعی دیگر مدیون خانواده های آنها هستیم. 
حجت الاسلام مصدق با بیان اینکه افتخار می کنیم 
که در این مرز و بوم بسیجی داریم، تاکید کرد: 
بسیج امروز را مدیون زحمات پدران آنها در 
جبهه ها هستیم و باید تلاش شود تا معنی و مفهوم 
بسیج صرفا از طریق خدمات جوانان در مساجد 
فراتر رفته و عملکرد بسیجی وار داشته باشیم و 
رواج دهنده آن باشیم. وی افزود: هر شخص در هر 
جایگاهی شغلی می تواند بسیجی باشد، یک قاضی 
با رسیدگی به پرونده ها، مدیر دفتر با پاسخگویی 
به ارباب رجوع می تواند بسیجی باشد و با رفتار 
و عملکرد خود می تواند به کلمه بسیج اعتباری 
فراتر از مفهوم رایج آن بدهد. رئیس دیوان عدالت 
اداری به معنا و مفهوم واژه شهید پرداخت و گفت: 
سرآغاز و نقطه عطف فرهنگ شهادت طلبی، 

تاریخ اسلام و تشیع می باشد. 

اخـــبار کوتاه

آرمان ملی- مطهره شفیعی: »همانطورکه بارها 
گفتم، مستقل به میدان آمدم و برای تشکیل دولت، خود را 
در مقابل خدا مسئول می دانم و در مقابل ملت وامدار خواهم 
بود و برای تشکیل دولت به انقلابی بودن، کارآمدبودن و 
فسادستیزی توجه خواهم داشت. توصیه من به رسانه ها این 
است که گمانه زنی نکنید.« رئیسی بارها به تکرار این جملات 
پرداخته اما هر روز یک لیست به نام کابینه دولت سیزدهم 
منتشر و ساعتی بعد تکذیب می شود. پس از پیروزی رئیسی 
در انتخابات ریاست جمهوری، گمانه زنی ها درباره کابینه او و 
معاونانش آغاز شد و با نزدیک شدن به استقرار دولت جدید از 
نیمه های مرداد، لابی گزینه های احتمالی وزارت شدیدتر 
هم شده است. دولت رئیسی از معدود دولت هایی است که 
مشخص نیست اعضایش بر اساس چه مولفه هایی انتخاب 
می شوند و چه گزاره هایی در انتخاب وزرا تاثیر دارد. برای 
ارزیابی و گمانه زنی درباره کابینه دولت سیزدهم لازم است 
به اظهارات رئیسی توجه داشت. تاکید منتخب مردم برای 
ریاست جمهوری تاکید دارد که کابینه فراجناحی تشکیل 
می دهد و همچنین بار دیگر تصریح داشت: »ستادهای 
انتخاباتی در واقع آینه دولت آینده نیستند« این سخن بدان 
معناست که مسئولان و فعالان ستاد رئیسی نباید چشم انتظار 
گرفتن پست در دولت او باشند اما به راستی این تاکیدات تا چه 
اندازه محقق می شود؟ بنا به اعلام شورای ائتلاف اصولگرایان 
۶۸ حزب و تشکل در پایگاه شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
ثبت نام کرده بودند. ۴۷ حزب و گروه سیاسی نیز با محوریت 
جامعتین و شورای وحدت اصولگرایان حرکت انتخاباتی 
خود را سامان دادند. جمع این اعداد و ارقام گویای توقعات 
خیره کننده ای است که این گروه های سیاسی پراکنده از 

دولت آینده دارند.
  روی خوش رئیسی به جبهه پایداری؟

بدون شک اعضای جبهه پایداری و طیف احمدی نژاد 
از اصولگرایانی بودند که در انتخابات چراغ سبز به رئیسی 
نشان دادند که استفاده از آنان با شعار فراجناحی بودن کابینه 
سیزدهم همخوانی ندارد. محمد مهاجری فعال سیاسی 
اصولگرا معتقد است »یقین دارم جبهه پایداری و افرادی که 
به ایشان نزدیک اند، به دنبال این موضوع هستند که بتوانند 
برخی افراد تندرو را در واقع به سمت ایشان جذب کنند. 
یک آزمون بسیار سخت برای رئیسی در پیش است که بتواند 
افرادی را انتخاب کند که ویژگی تندروی در آنها وجود نداشته 
باشد.« انتخاب اعضای جبهه پایداری نسبتی با دولت اعتدالی و 

شایسته ندارد و مشخص نیست رئیسی چه رویکردی در برابر 
انتظارات پایداری ها خواهد داشت.

  انصرافی ها در کابینه؟
همچنین برخی چهره های اصولگرا که در انتخابات ریاست 
جمهوری کاندیدا شده بودند، در حمایت از رئیسی انصراف 
دادند. آنها نیز انتظار دارند اداره وزارتخانه یا معاونت رئیس 
جمهور در قبال گشودن مسیر برای پیروزی رئیسی به آنها 
اعطا شود چنانکه این انتظار را حق مسلم خودشان می دانند. 
رستم قاسمی از جمله افرادی است که از آن به عنوان وزیر 
نفت دولت سیزدهم یاد می کنند. بطور حتم رستم قاسمی 
نمی تواند گزینه مناسبی برای وزارت نفت باشد، چراکه 
چهره سیاسی پرحاشیه ای است و ادعاهایی مطرح کرده که 
واکنش های زیادی به دنبال داشته است. به عنوان مثال او 
درباره نقش مستشاری ایران در یمن اشاره کرد که بلافاصله از 

سمت وزارت نفت تکذیب شد. 
 3 گزینه برای معاون اولی 

برای معاون اولی رئیسی هم تاکنون 3 گزینه مطرح شده 
که عبارتند از: سعید جلیلی، فرهاد رهبر و حتی نیکزاد که 
این گزینه ها هم با شعارهای دولت فراجناحی، شایسته 
سالاری و توانمندی صددرصد همخوانی ندارد، چراکه 
جلیلی به نفع رئیسی کنار رفت و پر بیراه نیست که اکنون 
انتظار سمت بالایی مانند معاون اولی را داشته باشد. برخی 
گزینه جلیلی را برای جلوس بر کرسی معاون اولی مناسب 
می دانستند اما ظاهرا رئیسی اعتقادی تا این حد ندارد. 
نیکزاد هم شاید برای یک وزارتخانه که نیاز به تخصص زیاد 
نداشته باشد، گزینه انتخابی شود. عجیب ترین ادعا درباره 
معاون اولی فرهاد رهبر است که نه سابقه مدیریت در این 
جایگاه را دارد و نه خط و مشی ثابت و مشخصی را می توان 
برای او ترسیم کرد. با نگاه به معاونان اول دولت های قبل از 
جمله حسن حبیبی، اسحاق جهانگیری و حتی محمدرضا 
عارف این نکته ثابت می شود که فرهاد رهبر گزینه ای نیست 
که رئیسی با توجه به مواضع و شعارهایش بخواهد کرسی با 
ارزشی را به او بسپارد. برخی این گمانه را مطرح کردند که 
جلیلی به دبیری شورای عالی امنیت ملی باز می گردد که 
این موضوع هم با توجه به وضعیت حساس ایران در عرصه 
مذاکرات و چالش های بین المللی منتفی است. جلیلی در 
دولت احمدی نژاد در نقش سرپرست تیم مذاکره کننده 
هسته ای ظاهر شد که نتوانست موفق باشد، در کنار این 
موضوع  جلیلی تصریح کرده سیاستش تعامل با دنیاست 

و از مذاکره برای مذاکره پرهیز می کند. تعامل با دنیا همان 
سیاستی است که جلیلی در ایدئولوژی جلیلی جایگاه 
خاصی ندارد و مذاکره برای مذاکره هم کلید واژه ای بود که 
منتقدان جلیلی در طول سال های دبیری او در شورای عالی 
امنیت ملی برای راهبرد مذاکراتی او استفاده می کردند 
بنابراین بعید است رئیسی درصدد انتصاب او در جایگاه هایی 

باشد که نیاز به پیشینه مثبت دارد. 
 بقای جلیلی در دولت در سایه

 از سوی دیگر باید توجه داشت جلیلی در سخنانش 
تلویحا گفته که دولت سایه در زمان زعامت ابراهیم رئیسی 
هم ادامه خواهد داشت، احتمالا نشانه ای از این نکته باشد که 
شخص او در دولت حاضر نخواهد بود ولی لااقل از نزدیکان او و 
نمایندگان تفکر جلیلی در کابینه رئیسی حاضر خواهند بود؛ 
البته که دولت سایه ی او قطعا بسیار مهربانانه با دولت رئیسی 
برخورد خواهد داشت و نحوه برخوردش مانند سال های ۹۲ 

تا ۱۴۰۰ نخواهد بود
  مجلسی ها در سودای پاستور

گویا برخی نمایندگان مجلس انقلابی هم هوس کرده اند 
از پارلمان به دولت کوچ کنند و برخلاف توصیه اخیر رهبر 
انقلاب، در حال تلاش برای رسیدن به مناصب اجرائی هستند. 
خبرآنلاین دیروز نوشت:» یکی از معاون اولی نیکزاد می گوید 
و دیگری از وزیر شدن قاضی زاده هاشمی. نام پایداری های 
مجلس چون نبویان و ذوالنوری هم شنیده می شود.« سید 
محمود نبویان نماینده  عضو جبهه پایداری که خط مشی 
تندی دارد و نصرا... پژمانفر دیگر عضو جبهه پایداری بدشان 
نمی آید که مجلس انقلابی را به شوق حضور در دولت انقلابی 
رها کنند.احمد امیرآبادی فراهانی از دیگر اعضای نزدیک به 
این جبهه نیز که در هیأت رئیسه سال اول مجلس یازدهم 
حضور داشت به عنوان گزینه معاونت پارلمانی دولت سیزدهم 
نام برده می شود. محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس را نیز باید به لیست این نمایندگان اضافه 
کرد. او نیز در زمره گمانه زنی ها برای ریاست بر وزارت اقتصاد 

قرار دارد.
 کار دشوار رئیسی 

با توجه به این انتظارات که هر روز بیشتر می شود مشخص 
نیست رئیسی چه ترکیبی را معرفی خواهد کرد که هم صحه 
بر مستقل بودن و هم نشانگر رد سهم خواهی هاست. آیا معرفی 
کابینه رئیسی با شگفتی همراه خواهد بود. باید منتظر ماند 

و مشاهده کرد.

»آرمان ملی« از فشار پایداری ها و انصراف  برای حضور در کابینه گزارش می کند: 

رئیسي، بدهكار سهم خواهانِ طلبكار، حتي مجلسي ها! 
  آیا ترکیب کابینه نشانگر رد سهم خواهی ها خواهد بود؟

امیرعلی ابوالفتح 
تحلیلگرمسائلبینالملل

مقام معظم رهبری:

آرا باطله دلیل جدایی آن افراد از نظام نیست
   امید دشمن به مشكلات معیشتی، احراز صلاحیت ها و کرونا محقق نشد

  حرکت آقای رئیسی در قوه قضائیه جهادی بود
مقام معظم رهبری  با تجلیل از حماسه واقعی مردم 
در انتخابات ۲۸ خرداد گفتند: مردم در شرایط کرونایی و 
دشواری های اقتصادی و برخی مسائل دیگر، برنامه ریزی 
چند ماهه دنیای استکبار را بر هم زدند و به عنوان برندگان 
اصلی انتخابات، شکست و ناکامی را نصیب دشمنان ایران 
و عناصر وابسته به آنان کردند. حضرت آیت ا... خامنه ای در 
سالروز شهادت آیت ا...بهشتی و روز قوه قضائیه، در دیدار 
رئیس و مسئولان این قوه، شهید آیت ا… بهشتی را عالمی 
متفکر و نظریه پرداز، شخصیتی برجسته و حقیقتا انقلابی، 
مؤمن، متشرع و بسیار مؤثر خواندند و افزودند: شهید بهشتی 
با پایه گذاری کار دشوار و بزرگ ایجاد دادگستری اسلامی 
و نقش آفرینی در تدوین قانون اساسی حق بزرگی بر گردن 
کشور و ملت دارد و این حق باید شناخته و ادا شود. ایشان 
با اشاره به جنایت فجیع منافقین در به شهادت رساندن 
… بهشتی و حدود ۷۰ نفر از شخصیت ها گفتند:  آیت ا
این قاتل ها صراحتا به این جنایت بزرگ اعتراف کرده اند 
اما امروز با حمایت فرانسه و دیگر کشورهای مدعی حقوق 
بشر آزادانه فعالیت می کنند که انسان از وقاحت غربی ها 
در ادعاهای حقوق بشری و دادن تریبون و حمایت از این 
تروریست ها حیرت می کند. حضرت آیت ا...خامنه ای با 
تشکر از فعالیت های مسئولان و همه عناصر فعال دستگاه 
قضایی در سراسر کشور، حرکت آقای رئیسی در دوران 
تصدی را مصداق حرکت جهادی خواندند و با تشکر از آقای 
رئیسی افزودند: این تلاش شبانه روزی و پرانگیزه به فضل 
الهی به آثار و نتایج خوبی نیز منجر شده است. ایشان، زنده 

شدن امید و افزایش اعتماد مردم به دستگاه قضا را مهم ترین 
اثر حرکت جهادی دو سال اخیر در قوه قضائیه برشمردند و 
افزودند: این امید و اعتماد سرمایه گرانقدر اجتماعی است 
که هیچ چیزی با آن برابری نمی کند. مقام معظم رهبری با 
اشاره به تغییر و تحول طبیعی در قوه قضائیه بعد از انتخاب 
آقای رئیسی به عنوان رئیس جمهور منتخب ملت، چند 
نکته را در ترسیم مسیر آینده دستگاه قضا بیان کردند. 
ایشان، ادامه رویکرد تحولی در قوه قضائیه را بسیار مهم 
و کاملا ضروری خواندند و افزودند: این مسیر باید با شدت 
و حتی پرشتاب تر ادامه یابد و سند خوب، متقن، عملیاتی، 
غیرنمایشی، غیرشعاری و زمان بندی شده تحول در دستگاه 
قضا، همچنان ملاک حرکت تحولی باشد. حضرت آیت ا...

خامنه ای، اطلاع و درک همه نیروهای قوه قضائیه از سند 
تحول را ضروری دانستند و افزودند: دستگاه قضا در رفع 
خلأهای مقرراتی برای اجرای سند تحول فعال شود و 
بدنه قوه را برای اجرای درست، کامل و پیگیرانه این سند 
به شکل های مختلف تشویق کند. ایشان با ابراز رضایت 
از ورود دستگاه قضا به بحث احیای حقوق عامه گفتند: 
این کارِ بسیار لازم و پر ارزش، جزو وظایف حتمی قوه 
قضائیه است و دایره عمل به آن باید از احیای واحدهای 
تولیدی و رفع تصرف منابع طبیعی، به عرصه هایی همچون 
سلامت، آموزش، محیط زیست و امر به معروف و نهی از 
منکر گسترش یابد. مقام معظم رهبری با ابراز تأسف از 
جاری نبودن امر به معروف و نهی از منکر در جامعه گفتند: 
کسانی که به طور حقیقی و نه برای هیاهو یا مقاصد دیگر 

به این واجب الهی عمل می کنند باید مورد حمایت قرار 
گیرند. ایشان دستگاه قضا را به رفع خلأهای قانونی در 
بحث حقوق عامه فرا خواندند و افزودند: باید مشخص شود 
که حکم ضایع کنندگان حقوق عامه چیست تا از صدور 
احکام سلیقه ای جلوگیری شود. حضرت آیت ا... خامنه ای 
با ابراز خرسندی از مبارزه با فساد در درون قوه قضائیه، این 
کار را دارای اولویت کامل و جزو واجب ترین امور خواندند و 
افزودند: البته اکثریت عظیم قضات و کارکنان دستگاه قضا، 
»مؤمن، شریف، پاکدامن و مسئولیت پذیر« هستند و گاهی 
نیز درباره میزان فساد در قوه افراط و جنجال می شود اما باید 
با تعداد کمِ عناصر فاسد هم به شدت و قاطعانه برخورد شود. 
ایشان، برخورد سریع و فعال با گزارش های مردمی درباره 
وجود برخی عناصر فاسد در دستگاه قضا را ضروری خواندند 
و گفتند: البته ممکن است این گزارش ها واقعیت نداشته 
باشد اما باید آنها را مغتنم شمرد و با پرهیز از برخوردهای 
خوشبینانه، بلافاصله بازرسی آشکار یا پنهان و ناشناخته را 
فعال کرد و در صورت اثبات، با عناصر فاسد حقیقتا برخورد 
کرد. حضرت آیت ا... خامنه ای حضور در میان مردم را 
از جمله نقاط قوت آقای رئیسی خواندند و تأکید کردند: 
مسئولان بعدی دستگاه قضا نیز باید این کار بسیار خوب و 
ضروری و پر برکت را ادامه دهند. مقام معظم رهبری ارتباط 
مسئولان به خصوص رئیس دستگاه قضا با گروه های فعال 
جامعه نظیر فعالان دانشگاهی، حوزوی، اقتصادی، کارگری، 

تولیدی و بخش های مربوط به زنان را...
ادامه صفحه 6

رئیس جمهور:

توسعه و پیشرفت کشور از مسیر اقتصاد دانش بنیان است

اسحاق جهانگیری:

نتوانسته ایم از ظرفیت ایران خوب استفاده کنیم

رئیس جمهوری گفت: توسعه و پیشرفت کشور از مسیر 
اقتصاد دانش بنیان است و ما می توانیم فاصله خود با کشورهای 
پیشرفته را کم کنیم.  حسن روحانی در آیین بهره برداری از 
طرح های ملی معاونت علمی ریاست جمهوری با بیان اینکه 
هفتادوششمین نوبت بهره برداری ما است، اظهار کرد: ما مرکزی 
را برای همه شرکت های دانش بنیان و شتاب دهنده این امر در 
هر استان شکل دادیم. ما مسأله خودرو برقی و اتوبوس برقی و 

نیز رصدخانه ملی را هم داشتیم که هرسه دارای اهمیت بسیار 
هستند. وی افزود: در تاریخ ما رصدخانه مراغه زبانزد است و در 
این مسیر لازم بود حرکت نویی در کشور ما انجام شود که این 
امر با تأسیس این رصدخانه صورت گرفت. البته هفتاد درصد این 
طرح در دولت دوازدهم انجام گرفت و جزو کشورهایی هستیم 
که چنین رصدخانه بزرگی را دارا هستند. رئیس جمهور با بیان 
اینکه رصدخانه ما جزو رصدخانه های مهم در منطقه است، 

اظهار کرد: این امر می تواند منجر به شناخت بیشتر ما از هستی 
بزرگ شود. خوشحالم در این سال های جنگ اقتصادی توانستیم 
مسیر علم و دانش را ادامه دهیم و متوقف نشویم. روحانی تاکید 
کرد: توسعه و پیشرفت کشور در همین مسیر اقتصاد دانش بنیان 
است. ما می توانیم فاصله خود را با کشورهای پیشرفته کم کنیم. 
وی افزود: امیدواریم افتتاح های امروز برای مردم مبارک باشد و 

تا پایان دولت بتوانیم هر هفته همین افتتاح ها را داشته باشیم.

جلسه شورای عالی انرژی به ریاست معاون اول رئیس 
جمهور برگزار شد. اسحاق جهانگیری در این جلسه با 
اشاره به اینکه کشور بزرگ و با موقعیت جغرافیایی 
منحصربفردی مثل ایران همواره در منطقه پرتلاطم 
خاورمیانه تاثیرگذار بوده است، ادامه داد: کشور ما 
در این منطقه همیشه رقبای جدی داشته اما ایران 
همواره توانسته با توجه به ظرفیت ها و امکانات کشور 
در معادلات منطقه ای تاثیرگذار باشد. وی با تاکید بر 
اینکه قدرت نظامی یکی از عوامل بازدارنده در برابر 
فشارها و توطئه های دشمنان ملت ایران است، تصریح 
کرد: جمهوری اسلامی ایران توانسته است در دهه های 
گذشته با حضور منطقه ای خود همواره در این منطقه 
تاثیرگذار باشد و قدرت خود را در برابر کشورهای رقیب 
افزایش دهد اما در عین حال نتوانسته ایم از ظرفیت 
ذاتی و موقعیت جغرافیایی ایران به خوبی استفاده کنیم. 
معاون اول رئیس جمهور بیان کرد: جوانان تحصیل 

کرده و با استعداد ایرانی یکی از فرصت های مهم کشور 
هستند که با اتکا به این جمعیت جوان باید چرخ های 
توسعه کشور را قبل از بسته شدن پنجره جمعیتی 
به حرکت درآورد چراکه متاسفانه در ۲۰ سال آینده 
جمعیت ایران به سالمندی نزدیک می شود. جهانگیری 
با تاکید بر اینکه افزایش ظرفیت تولید و فروش نفت به 
عنوان یکی دیگر از عوامل قدرت کشور است، افزود: 
ایران پیش از پیروزی انقلاب اسلامی ۱۰ درصد از سهم 
تولید جهانی نفت را در دست داشت، اما پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی به دلیل اختلاف نظرهای مدیریتی و 
توطئه و تحریم های ظالمانه دشمنان علیه جمهوری 
اسلامی ایران این سهم به ۴ درصد کاهش یافته است و 
برخی از کشورهای منطقه از این فرصت استفاده کردند 
و سهم خود را تولید و فروش نفت افزایش جدی داده اند. 
متاسفانه وضعیت به جایی رسیده است که با خارج 
شدن ایران از بازار نفت جهانی، اقتصاد دنیا دچار مشکل 

نشود. وظیفه ملی ماست که با افزایش سرمایه گذاری و 
ورود تکنولوژی های جدید و بهره گیری از ظرفیت های 
داخلی بار دیگر سهم ایران را از بازارهای نفت جهان 
به دست آوریم. وی خاطرنشان کرد: ممکن است به 
دلیل شرایط زیست محیطی در آینده برای کشورهای 
تولیدکننده نفت که بیشتر از سهمیه مجاز خود نفت 
تولید می کنند، قوانین و مقررات محدود کننده ای 
وضع شود. معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه 
استفاده حداکثری از نعمت نفت بزرگترین وظیفه ملی 
است، ادامه داد: با یک سرمایه گذاری گسترده می توان 
سهم ایران در بازارهای جهانی نفت را افزایش داد تا با 
بازگشت ایران به موقعیت قبلی خود در بازار نفت بتوان 
مشکلات اقتصادی و بیکاری را در کشور حل کرد که 
باید برای رسیدن به این هدف، همکاری و هم افزایی 
تمام مسئولان و ارکان کشور افزایش یابد. جهانگیری 
در ادامه از سازمان برنامه و بودجه خواست تا در تدوین 
برنامه هفتم توسعه کشور بر منابع طبیعی اتکای 
بیشتری شود و راهکاری پیش بینی شود که درآمد بازار 
از افزایش تولید نفت در صندوق توسعه ملی فقط برای 

ایجاد سرمایه گذاری استفاده شود.

ممانعت  آمریکا     از دسترسی 
جانبازان   شیمیایی   به دارو
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